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Tema: Gear & Gadgets 
Læs om udstyr og arb . d _ 
tænker på til daglig /\ e. du sikkert i kke 
gers grusbane-uds . i ortæller om Challen
se. håndsving på e~Y;::

6
ercules· propelbrem-
og meget mere. 

- l eg vil nødigt tilbage igen 
I tre travle må d ler Hansen mene er_arbejdede Torben Møl· 

Airfield. Han o~l~~!~!r-hed på l<andahar 
var med til at s d ade raketangreb og 

en e unge mænd h' · · 
Oplevelserne har præget h • Jem i kister. 
ter endnu mere pris på live~.m, sa han nu sæt· 

Flyvevåbnet fyldte 60 
Se en masse billeder fr Fl • 
fødselsdagsfejring d a yvevabnets store en 1. oktober 2010. 

Flotte præstationer til VM 
Flyvevåbnets delt uofficielle verden agere klarede sig flot t il de 
stehunde i Schwei~~e~terskab':r for tjene
Flyvevåbnet varm do taber maned. Bladet 

e . 

Nav_n og værn ændreringent' 
Fra Januar 2011 bliver Søv mg 
tjeneste til Eskadrill ærnets Heli kopter-
af Flyvevåbnet O e 723 og dermed en del 
mantraet' Na . vergangen bliver mødt med 
for opga~ern~n og værn ændrer ingenting 

I 
denne december-udgave af bladet Flyvevåbnet har vi under temaet "Gear Et Gad

gets" forsøgt at finde frem til nogle finurligheder ved udstyr eller måden at gøre 

tingene på rundt omkring i vores værn. som man ikke hører om til daglig. Vi har 

kigget på blandt andet EH101'erens støddæmpere og sorte boks, på nye radioer, 

på radarer og på prisen på spidsen af en jetjager. Vi tager dig også med en tur 

over Atlanterhavet. hvorfra piloten POL har skrevet om sit arbejde med M6-opdaterin-

gen på F-16. 
Længere inde i bladet bringer vi dig til Kandahar Airfield, hvor du kan høre en flyvers 

oplevelser med at arbejde med flysikkerhed på denne store base. Et arbejde med både 

store oplevelser og stof til eftertanke. 
Bladet Flyvevåbnet var også med til det uofficielle verdensmesterskab for tjeneste-
hunde i Schweiz, hvor Flyvevåbnets hunde og hundeførere leverede flotte præstationer 

og fik flere medaljer med hjem. 

God fornøjelse med læsningen! 

Redaktionen 















DEPAACS [Danlsh Eli 
tablaJtadlo Communl 
IT - og Telestyrelsen har 
ber 2010 inddraget de 
eksisterende fLORA-radlonet [flyve· 
våbnets Lokale Radlosysteml kører pli. 

Det betyder, at forsvaret er tvunget 
til skifte til nyt. Det nye radiosystem 

skal bruges af blandt andre Brand og 
Redning. Bevogningen og Combat Sup· 

port Wing • som kommer til ~t bruge 

det til patrU\ier. 
DEPRACS er baseret pi, TETRA-teknolo· 

gi, som også ligger til grund for Politi· 
ets og Beredskabets SINE-i'alllosystem. 

Det er dermed et syste s m bliver 

brugt at mange brugere 

dlgi· 

talt 01 tilbyder helt nye muligheder: 

• Dla\talt . fivis der er forbindelse 
er forb ndelsen god. Dette var ikke 

tilfeldat.fer. 
• Opk1ld dlre t mellem enkelte 

radioer. 
• SMS-funktion 

• TelefonbOg 
• GPS overblik - den centrate.enhed 

kan på GPS se, 11VDr de enkelte hind· 

sæt befinder s\g. 
• Trådløs push-to-talk-knap - kan 

monteres på riffel eller på rat I 
udryknlngsfartøjer, så man Ikke læn· 
gere skal flytte hænderne I pressede 

situationer. 
• Nye headsets med bedre lyd. 
• Kraniemikrofoner til montering I 

røgdykkerhjelme - samme type, 
som bliver benyttet af det civile 

brandvæsen. 









ASE-SYSTEMET 
• MASE stAr for Mul1i-AEGIS Site 

Emulator 

• AEGIS stAr for Airborne Ei rly 

Warning Ground Environment 

ln1eI ration Sqment 

Las mere pi eks NATO Pro1ram• 

mini C ntrws hjemmeside: 



Denne lntlllllpnte bombtl uldes 

GBU-49 (Gulded Bomb Unit) og 

besdraf: 

• en bombehale, der folder sig ud 

og stabiliserer bomben under 

faldet 

• et bombelegeme af 87 ag spræng 

stof 

• fire styrefinner der styrer bomben 

i den rigtige retning 

• en GPS-antenne 

• et søgehoved, der opfanger laser

lyset som flyet eUer forward air 

controlleren sender ud 





.,,,, 

J J D en 14. februar 2008 er den 
dag, jeg virkelig husker. 

- Det er lige omkring mid
dagstid, tror jeg, og alar

men går på kontoret. Det 
er et opkald fra operationscenteret. De 
fortæller, at der er ild i en motor på et 
llushyn 76, et af verdens helt store trans-

. opper i bilen og kører afsted 

I perioden fra den 23. januar t il den 1. 

maj 2008 var seniorsergent Torben Møl

ler Hansen udsendt til l<andahar Airfie ld 

i Afghanistan. Sammen med en canadisk 

officer var han ansvarlig for alt, hvad der 

havde med flysikkerhed at gøre på basen, 

som udgør et stort logistisk knudepunkt 

for NATOs operationer i Afghanistan. 

Og der var rigeligt at se t i l. Hver måned 

var der flere end 12.000 take-off og 

landinger, som skulle afvikles på kun en 

landingsbane i et operationsmiljø præget 

af ekstrem varme og krig. Forskellene t il 

Flyvestation Karup, hvor han arbejder ti l 

daglig, var enorme. Her er der kun cirka 

5.000 take-off og landinger på en måned 

og langt færre alvorlige hændelser i for

hold til flysikkerheden. 



J J -Brand og Redning er de første på stedet, 
og de får hurtigt slukket ilden og standset 
ulykken - det skal gå stærkt, for flyet smi
der en masse fuel. Det er lige nået at dreje 
ind på en sidevej til landingsbanen, inden 
den inderste motor på den venstre vinge 
eksploderede. Der ligger fragmenter spredt 
ud over landingsbanen, og de er også ramt 
ind i flyet, hvor de har smadret hydraulik
slanger og al kommunikationen med omver
denen. Vingen er fuldstændig udbrændt, og 
den anden motor er også brændt. 

Arbejdet på Kandahar Airfield foregik på 

engelsk, og Torben Møller Hansen måtte på sit 

skarpeste flyver-jysk begå sig med de andre 

nationaliteter fra Canada, Holland og Storbri

tannien. Det var dog ikke det store problem. 

- Jeg synes, samarbejdet var godt. Selvfølge

lig kunne jeg savne danske kolleger at sparre 

med til daglig, men jeg havde det rigtig godt 

med min canadiske kollega, fortæller Torben 

Møller Hansen. Han og canadieren skiftedes til 

at have vagt en uge ad gangen, 24 timer i døg

net, hvor de hele tiden havde radio på sig og var 

klar til at rykke ud i flysikkerhedsgruppens bil. 

J J -Da vi når frem til flyet, kommer en af fly
ets teknikere ud og siger "no problem, no 
problem". Men han bliver nu noget over
rasket, da vi peger op, og han kan se, at 
hele vingen er brændt. Det havde han ikke 
lige troet, og besætningen på seks mand 
havde slet ikke opfattet, at det brændte så 

Kommandos bestemmelse 152-3 at holde sig 

til. Den beskriver nøje måden, man gør t ingene 

på omkring flysikkerhed. Men en sådan havde 

man ikke på l<andahar Airfield. 

- Der eksisterede ikke et bestemt bestem

melseskompleks på grund af den blandede 

sammensætning af nationer. Det er din vur

dering. I fredstid kører det by the book, og der 

er ingen grund til at gå på kompromis med 

sikkerheden. Men i krig er det nogle gange nød

vendigt at tage større chan cer, forklarer Torben 

Møller Hansen. 

meget. Men lasten fejlede intet, og fra den J J -Tårnet har adviseret os om, at der ligger 
højre side af flyet var der Intet at se. Vi kan to Mi rage-kampfly i luften, som skal lande 
samtidig konstatere, at en masse alumini- snart, da de Ikke har brændstof nok til at 
umsstykker og alt muligt lort er spredt ud nå til hverken Kabul eller Camp Bastion. 
på et område helt op til en kilometer væk. VI får derfor tilkaldt alt disponibelt mand

Torben Møller Hansen har arbejdet med flysik

kerhed siden 1. maj 2003. I det daglige arbejde 

på Flyvestation Karup har han Flyvertaktisk 

skab fra bevogtningen til at feje landings
banen, og de får på en halv time ryddet 
nok op til, at der er plads til Mi rage-flyene. 
Men der er sgu ikke meget plads, og vi 
er meget heldige med, at det er virkelig 

+ 



TORBEN MØLLER 
HANSEN 
56 år gammel 

Uddannet elektronik-mekaniker og 

har arbejdet på Draken-jagerfly fra 

1979 til 1992 

Blev derefter kalibreringsspecialist 

og testede navigationsudstyr i for

skellige fly 

Har fl0jet mere end 1000 timer 

23 martS 2003 fik han •et spark 

I røven"• da han som tekniker fik 

en ba~ ædetur i en F-16 Fighting 

Falcon Nåede op på Mach 1,2 og 

kalder sig derfor •medlem af Mach 

dygtige piloter, der formår at lande på den 
smule, vi har fået ryddet. Puha, tænker 
man bagefter- så er man lettet. 

J J -Der er man sateme i det operative miljø! 
Vi er i krig, og vi skal bare have tingene 
til at fungere, så man laver nogle andre 
dispositioner, end man ville derhjemme i 
fredstid. I krig er det nogle gange nødven
digt at gå på kompromis med sikkerheden. 

Det er ikke kun denne llushyn 76, der var ude 

for en såkaldt hændelse, mens Torben Møller 

Hansen befandt sig på Kandahar Airfield. På 

hans godt tre måneder på basen var der 94 

hændelser, der var alvorlige nok til, at der skulle 

skrives rapporter på dem - dog gudskelov uden 

tab af menneskeliv. 

En del af hændelserne var sprængte lan

dingshjul på de britiske Harrier-kampfly, fordi 

piloten ved en fejl bremsede, inden hjulet ram 

te jorden. Det kunne også være raketter skudt 

af ved fejl, mens et fly holdt parkeret, eller 

knækkede næseben på Chinook-transportheli 

koptere, der betød, at man klodsede maskinen 

op på en samling paller og sandsække, når den 

landede for at skifte det. Alt blev efterfølgende 

registreret. 

- Vi lavede en ugerapport hver uge, som blev 

sendt op til ISAFs hovedkvarter i Kabul. Når 
der havde været en hændelse, registrerede 

vi den og interviewede de involverede. Ved 

store begivenheder som llushyn'en tog vi også 

billeder til rapporten, forklarer Torben Møller 

Hansen. 

Vil nødigt af sted igen 
En del af livet som udsendt til en krigszone er 

det konstante pres fra ting, man ikke har nogen 

som helst kontrol over. En af de ting var de 

mange angreb med granater, som l(andahar Air

field var udsat for, mens Torben Møller Hansen 

arbejdede der. 

- Vi havde omkring 40 angreb i den periode. 

En af gangene passerede granaten lige henover 

vores bebyggelse og ramte en tankbil med et 

. En anden gang sker det. mens 
ordentligt brag. . . k l i canadiernes 

. • en spmmng-cy e . 
jeg sidder pa dslaget tydeligt. 

V" kan høre ne 
fitness-rum. 1 .k og det til trods for. 

høj mus1 -
selvom der var . · 1 f Den ramte derimod 

let ikke gi< a · · 
at granatens 'kke længere var 1 

t gammelt kontroltårn, som' 
e rtæller Torben Møller Hansen. 
brug. fo d til Afghanistan, havde 

Da han tog af ste • familien fyldte 
• t barnebarn, sa 

han netop faet e 5 l m han godt kunne 
"d theden e vo meget i bev1 s · t fra den altid 

• b .d t var presse 
fokusere pa ar ej _e_~o for raketangreb ikke 
tilstedeværende ns1 e Det samme gjaldt hans 

altid lige let at ka.perld~e rampe-ceremonier, 

deltagelse' de saka f ldne soldater bæres 
hvor kisterne med de ~ f' . t hj. em t il begra-

• f t blive ,øje 
ombord pa fly ar a me fortæller han: 

b vægetstem 
velse. Med en e . f kært Det er kommet 

l t mit liv ar · 
. Jeg er b eve . f Min udsen-

'l t ge livet a os. 
for tæt på, at de vi a levelse som jeg ikke 

- f storop · 
delse var en ng ig b "det var afsindigt 

f den agar ej ■ 
ville være oru , . d" gt tilbage igen. 

M ·eg vil nø 1 
spændende. en j • • , 



Den 13.-14. september blev der afholdt en intern konference for alle 
HR-folk (Human Resources) i Flyvevåbnet. Der var fokus på udveksling af 

erfaringer og ideer, og der lød også en opfordring til at bryde vanerne. 

AF THORBJØRN FORS BERG 

l 
eg synes, noget af det vigtigste er det 

netværk, man får opbygget ved at erfa-

- ringsudveksle og se hinanden i øjnene. 

Det er de uformelle snakke, som man 

tager sig i pauserne. 

Tommy Nielsen, der til daglig tager sig af admini

stration af personel på Fighter Wing Skrydstrup, 

var en af de omkring 80 deltagere, som deltog 

i den første interne konference nogensinde for 

HR-folk i Flyvevåbnet. Han var godt tilfreds med 

konferencen og peger på, at de formelle pro

grampunkter var gode til at få regler og begre

ber på plads, men at det var ved de uformelle 

møder, der kom flest ideer frem til konkrete 

problemløsninger. 

- Jeg har selv for nylig været udsendt og ople

vede, at når man er ude af syne, er man også ude 

af sind. Det har jeg talt med andre om til konfe

rencen, og deres erfaringer er noget, jeg vil tage 

med hjem; for eksempel vil jeg lave et system, 

hvor jeg sender mail til de udsendte en gang 

imellem og lader dem vide, at flyvestationen er 

der for dem, også når de kommer hjem, forklarer 

Tommy Nielsen. 

l<onference med mangfoldighed 
Maria Pedersen fra HR-afdelingen i Flyvertaktisk 

Kommando fortæller, at konferencen dels skulle 

fungere som forum for netop vi densdeling og 

erfaringsudveksling og dels var en mulighed 

for, at man fra centralt hold kunne få indblik i 

de ideer og erfaringer, der flyder rundt i HR

organisationen. 

- Vi har hørt, hvad man rundt om i organisatio

nen ser som de vigtigste indsatsområder, og 

det har givet os rigtigt meget. Selvom vi ikke 

kan indfri alle ideer, så tager vi dem med i vores 

overvejelser i forhold til Strategi for HR virksom

hed i Flyvevåbnet og i vores daglige arbejde, 

forklarer Maria Pedersen. Hun understreger 

samtidig vigtigheden af, at konferencedelta

gerne også selv tager ansvar for at bruge deres 

nye viden og ideer i dagligdagen. 

Paneldebat og motiverende foredrag 
Konferencedeltagerne havde rig mulighed for 

inspiration udefra. Både Grundfos og Vestas del

tog i en paneldebat, hvor de fortalte om HR hos 

dem. Endelig var konferencens sidste punkt et 

muntert foredrag af forfatter Torben Wiese, der 

(Foto: Sidsel N. Larsen) 

Konferencen var den første af si~ 

slags i Flyvevåbnet 

Emner. der blev drøftet. var bla: 

• talentudvikling. 

• fastholdelse, 

• elektronisk læring ("E-læring"). 

• HR s rolle i Flyvevåbnet. 

• anvendelse af Reserven. 

• HR i forbindelse med internal\O-

nale operationer. 

• sygefravær og arbejdsmiljø. 

Konferencemateriale og billeder 

kan ses på HR-teamsitet på FIIN· 

http://ffl/sites/hr/default.aspx 

Du kan læse mere om "at bøje fis " 

på Torben Wieses hjemmeside 

erne og "bøje fisken, mens 

den er frisk", som et billede på at leve i nuet. 

Udtrykket henviser til nogle afrikanske fiskere, 

der bøjer fiskenes haler til en slags krog, inden 

de ryger dem i ovne. Når så fiskene skal trans

porteres hjem, kan man bruge krogen til at hæn-l 
ge dem på en lang pind. Venter man derimod \ 

med at lave krogen, til fisken er blevet røget, 

knækker den. 

Foredraget var til stor inspiration for blandt 

andre Marlene Blom Larsen, flyveleder i Air Con

trol Wing. 

- Det var et super indlevende foredrag og en 

opfordring til at leve og være til stede i nuet. 

Hans råd glæder jeg mig meget til at afprøve i 

virkeligheden, siger hun og tilføjer med et grin: 

- Nu skal jeg hjem og bøje nogle fisk. ■ 

FLYVEVÅBNET 19 



Den 1. oktober blev 60 året for opretteløll 
af Flyvevåbnet fejret. Dagen bar ,sar pr" af 
Kronpnnsparrets deltagelse, festl\ghederM 
både på Danmarks Flymuseum, Staun\ng, 
ved festgudstjenesten\ V\borg og ved den 
afsluttende reception på flyvestation Karup. 

AF RUNE DYRHOLM 

Kronprinsparret afslørede ved besøget pd Dan,r,ar s Flymuseum , Stoun1rq en go,e fra 
museet til Flyvevdbnet. Det drejede sig om en afstøbning af en Sp1tf1re Mk IXe. som var en 
del af de danskeflyvende styrkers arsenal fra 1948 til 1952 Den blev fløjet af blandt andre 
oberst Kaj Birksted, som under anden verdenskrig var Danmarks enesteflyver-es. da han fløj 
for engelske Royal Air Force og De Frie Norske Styrker (Foto. Flyvevdbnets Fototjeneste) 



200•.300 borgere- Især børn - vor mødt op I Støurtmg for øt '1ilS Kron 
prinsparret velkommen I VestJyUarid, (Foto: flyvcvdbneu FototJenc te/ 

lførbrndelse IT'td arra"gementet' Viborg bll!'ld • oqsa !agten krans ved 
flyvrvc2brret) n1n.:l st n Kranseri tJLæggelstn blev Jar~agrt af stabschef 
Jor ftyvertaktlsk Kommando, brigadegeneral M A l ~ ', '· 11 (foto: Flyve· 

vdbneu Fototjene5ttl 









G 
uld, guld og mere guld. Det var, 

hvad fire danske hundeførere fik 

med sig hjem efter tre dages kon

kurrencer ved det uofficiellever

densmesterskab for tjenestehunde 

i Schweiz fra 7. - 10. oktober. 

Ud over to individuelle biathlon-præstationer, 

der kastede guld af sig til Bjarne Thomsen fra Air 

Transport Wing Aalborg og Carsten Christensen 

fra Fighter Wing Skrydstrup, vandt danskerne 

også guld i holdkonkurrencen for samme disciplin. 

Derudover vandt Carsten Christensen en sølv

medalje for sin præstation med hunden Dario i 

vagt- og patruljehund. 

Selvom der også var to deltagere, der ikke 

vandt medaljer, har alle fået nyttige erfaringer 

ved at deltage. 

Næse for sprængstof 
Cato snuser sig frem på et sort dæk, der sidder på 

siden af en stor, grøn lastbil. En gang imellem ser 

han med sine store hundeøjne op på sin fører, 

Ole l<nudsen, som for at tjekke, om det er det rig

tige sted, han snuser. 

Ole bekræfter blikket med et 'god dreng. kom' 

til Cato, der logrende fø lger efter Oles hånd ind 

under lastbilen. 

Det er anden dag ved verdensmesterskaberne 

for tjenestehunde i Schweiz. Rundt om indheg

ningen, der skiller Ole og Cato fra tilskuerræk

ken, står resten af det danske hold hundeførere 

spændte og følger med. 

Det er Oles og Catos sidste chance for at vise 

dommeren. at de er deres VM-plads værdig. 

- l<om så, Cato. Søge - søge - ja, det er godt! 

Ole l<nudsen ser lidt anstrengt ud. I de to 

foregående konkurrencer markerede Cato kun et 

ud af de to steder, hvor dommeren havde gemt 

sprængstof. Han har brug for alle de point, han 

kan få . Cato sætter sig på sin rumpe og vipper 

utålmodigt kroppen frem og tilbage, mens han 

bjæffer i en taktfast rytme. Han har fundet noget. 

- Er du sikker? 

Ole l<nudsen spørger hunden og skæver til 

dommeren, der observerer dem begge bag sin 

blok. 

Cato bliver ved med at bjæffe. 

- Er den her? spørger Ole l<nudsen den schwei

ziske dommer. Dommeren nikker. Lettelsessuk 

og klapsalver bryder frem fra den anden side af 

hegnet. 

Lærerigt mestersl<ab 
Det blev ikke til guld i sprængstof-disciplinen, 

men dog en placering som nummer 25 ud af 

40. Men for Cato og Ole l<nudsen viste samar

bejdet sig endnu en gang at fungere. Og det er 

også værd at fejre, mener Henrik Larsen, der er 

skolechef ved Flyvevåbnets Førings- og Opera

tionsstøtteskole, som huser Forsvarets eneste 

uddannelsesinstitution for hunde - Flyvevåbnets 

Hundeskole. 

Det uofficielle VM i tjenestehund i Schweiz er 

nemlig ikke kun baseret på at kunne konkurrere. 

Hundenes færdigheder skal også kunne bruges i 

den virkelige verden. 

- Verdensmesterskabet er selvsagt konkur

rencebetonet, men det er min klare opfattelse, at 

netop samarbejdet- og især træningen forud for 

VM - i høj grad kan bruges. når vi indsætter vores 

hunde i krævende internationale missioner eller 

bruger dem herhjemme, fortæller Henrik Larsen. 

Han mener også, at muligheden for erfarings

udveksling og netværksdannelse på tværs af 

enheder, værn og nationer kan være med til at 

højne det hundefaglige niveau i Flyvevåbnet. Og 

så er lidt guld jo heller ikke af vejen . 

- Resultaterne ved verdensmesterskaberne 

taler for sig selv. Dette års deltagere fra Flyve

våbnet er i sandhed hundeførere - og hunde - af 

den rette støbning. Alle kan være meget stolte af 

de opnåede resultater - det er jeg, siger Henrik 

Larsen. ■ 

FAKTA 
Det blev til seks guldmedaljer og 

en sølvmedalje far de danske hun

des og hundeføreres præstationer i 

vagt- og patruljehund og biathlon. 

I disciplinen vagt- og patruljehund 

skulle hundeførerne teste deres 

hunde i lydighed, angreb og hun

denes evne til at finde 'personer' 

gemt i murbrokker. 

I biathlon løb hundeførerne 9.5 

kilometer med deres hunde Under

vejs skulle de blandt andet ,gen

nem vandløb, over stejle bakker, 

skyde med pistol og sende deres 

hunde til angreb på "forbrydere' i 

bidedragter. 

Se videoer fra mesterskaberne på 

FTK's hjemmeside http:/ /forsvaret. 

dk/FTK > Nyt Et Presse > Video 



OKSEN FRA HAMMEL 
VANDT VM-GULD I SCHWEIZ 
24-årige Morten Poulsen er den første hundefører fra Flyvevåbnet, som er l<ommet 
med til det uofficielle VM i tjenestehunde efter blot et år som færdiguddannet. Han er 
samtidig den yngste hundefører på det dansl<e hold. Og han klarede sig godt til VM. 

AF LAURA AGGERNÆS 

M 
arten Poulsen er en mål rettet ung dagen før biathlon-konkurrencen. 

mand. Man kan se det, når han 

løber. Man ved det, når han taler. 9,5 kilometer forhindringsløb med hund 
Og man kan sågar høre det. når Dagen før løbet gennemgik biathlondeltagerne 

han sover - siger hans kolleger. den 9,5 kilometer lange biathlonrute, der var spæk-

De selvsamme kolleger, der har døbt ham 'Oksen ket med udfordringer undervejs. 

fra Hammel', fordi Morten Poulsen - efter eget 

udsagn - trækker som en okse, der vil fremad. 

Han blev uddannet som hundefører i september 

2009, og i 2010 lykkedes det ham at få en tredje

plads i biathlon til danmarksmesterskabet-trods 

det, at flere af hans modstandere var mere garvede 

hundeførere. 

Stor oplevelse at være med til VM 
Morten Poulsen blev efterfølgende en del af det 

danske hundefører-landshold, der tog t il de uoffi

cielle verdensmesterskaber i Schweiz. En stor ople

velse for den forholdsvis nyudannede hundefører. 

Som deltager i biathlon var det først på den 

sidste dag, at Morten Poulsen skulle vise sit værd. 

De to første dage brugte han derfor på at følge de 

andre VM-deltageres konkurrencer. 

- Nu er det første gang, jeg er med til VM, så min 

plan er først og fremmest at lære i denne omgang. 

Men hvis jeg kan indhente nogen i biathlon i mor

gen, så gør jeg det selvfølgelig- også selvom det 

er en af de andre danskere, sagde han med et smil 
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Morten Poulsen og de deltagende danske hundefø

rere gik fra forh indring til forhindring i over to timer 

for at se ruten - dog uden deres hunde, der fik lov 

at spare på kræfterne til dagen efter. 

De forskellige forhindr inger bød på alt fra at løbe 

gennem vandløb og op ad stejle bakker, til at skyde 

med pistol, sende sin hund efter 'forbrydere' og 

klatre igennem en lang forhindringsbane. 

- Det er en del af det. at det skal være lidt vildt. Og 

det er sjovere at være med i biathlon end så mange 

andre løb, fordi du ikke kan forudsige, hvordan det 

vil gå undervejs, siger Morten Poulsen. 

Han havde han dog en enkelt bekymring dagen 

før det store løb: 

- Hvis jeg havde vidst, at der var så mange stejle 

bakker. så havde jeg arbejdet mere med mælkesyre 

over længere tid i min træning. Det kom bag på 

mig, hvor bakket her er. 

Femteplads og guld om hals 
Hans træning viste sig dog at være god nok til 

at blive placeret på en femteplads inden for sin 

aldersklasse og til at få guld om halsen i holdkon

kurrencen - som den yngste danske hundefører 

nogensinde. 

- Hver gang jeg opnår noget med min hund, bliver 

jeg glad, fordi jeg ved, at det er noget, jeg har kæm

pet for, men også noget. som jeg kan takke mit hold 

for. Det gode ved at være den yngste mand er. at 

de andre er så gode til at lære fra sig, så jeg lærer 

en hel masse om at være en god hundefører ved at 

være med her, siger Morten Poulsen. ■ 



... at FlyvevAbnet stresser Marianne Florman? 
DR-helseprogrammet Ha' Det Godt bragte i 

oktober studieværten Marianne Florman til 

Flyvestation Karup. Temaet var stress, og stu

dieværten skuUe både prøve kræfter med at 

være flyveleder og blive overfaldet af en af 
Forsvarets hunde. Hun var også med til at 

slukke en løbsk flybrand på Flyvestation 
arups brandøvelsesplads. 

v vist den 16. november- og kan ses eller 
dt. 



c:.a 
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Fra januar 2011 bliver Søværnets Helil<optertjeneste til Esl<adrille 723. 
33 års direl<te organisatorisl< tillmytning til Søværnet er dermed forbi. 
Overgangen bliver mødt med følgende mantra: Navn og værn ændrer 
ingenting-for opgaverne. Men overgangen bliver også mødt med en 
viden om, at der sl<al tages mange beslutninger i en fart 

AF LARS SKJOLDAN 

V 
tager den her oplevelse lidt som 

en Search and Rescue-opgave i 

- Nordatlanten. Det er ikke altid, vi 

ved helt nøjagtigt. hvor langt vi 

skal ud, hvad det er, vi skal finde, 

eller hvor mange mennesker der er i fare. Vi let

ter sommetider med de oplysninger, vi har. Så 

flyver vi efter en foreløbig plan , og information, 

planer og papirarbejde må indhente os med 

tiden. 

Sådan beskriver chefen for Søværnets Heli

koptertjeneste, Martin Ole Thorup, arbejdet 

med at blive til Eskadrille 723. Fra den endelige 

beslutning blev taget til i dag, hvor overgangen 

er en god måned væk, er det hele gået meget 

stærkt - og det har helt klart været i Martin Ole 

Thorups interesse. 

- Tilløbet til lukningen af Flyvestation Værløse 

var næsten 4 år langt, og jeg tror, at det l<om til at 

betyde, at folk gik og oparbejdede mavesurhed 

og negativitet. Det her bliver en hurtig proces. 

Og vi går ind i det med en masse positivitet. 

lkl<e forfra 
Martin Ole Thorup mener ikke, man l<an kalde 

overgangen en ny begyndelse, for i virkelig

heden mener han ikke, at det behøver betyde 

nogen stor omvæltning. I forvejen deler Søvær

nets Helikoptertjeneste hovedfordelingsgangen 

i Hangar 22 med de andre to helikoptereskadril

ler, og flymekanikerne har siden 1962 været fra 

Flyvevåbnet. 

- Man kan jo også vælge at se det som en 

mulighed for at kigge på vores arbejdsgange 

med friske øjne og se mulighederne for at få 

hevet nogle skeletter ud af skabene. Men det 

er samtidig også utrolig vigtigt, at de skeletter, 

vi smider ud, ikke er "kulturbærende". Vi var 

værnsfælles, før ordet blev opfundet. og vi er 

vant til. at der er en lind blanding af flyvevåben

folk og sømænd rundt om hel ikopterne; men vi 

skal og må holde fast i vores identitet, siger han 

Da han ikke har direkte erfaring fra hverken 

Eskadrille 722 eller 724, kan han ikke sætte en 

finger på den præcise forskel, men han mener, 

at kammeratskabet på et skib er anderledes, end 

det er på eksempelvis en SAR-vagt. 

- Hvis det skal fungere på et skib, er det ofte 

nødvendigt, at alle i gruppen glemmer faggræn

ser og løfter i flok. Og det simple faktum, at man 

er tæt sammen i længere tid ad gangen, bringer 

folk tættere sammen, end man vil se det på en 

SAR-vagt af 3 dages varighed. 

God tilgang 
- Jeg synes, at både Søværnet og Flyvevåbnet 

har vist vilje til at få det her til at fungere. På et 

møde, der blev afholdt for et par måneder siden, 

gav de to værns stabschefer hinanden håndslag 

på, at det her skulle være et samarbejde. Også 

selvom det jo på sigt vil blive et udbyder/kunde

forhold. Det giver mig helt klart en forhåbning 

om, at vi kommer til at finde hinanden hurtigt, 

siger Martin Ole Thorup. 



Chefen for Søværnets 

Helikoptertjeneste, 

Martin Ole Thorup, 

'- (RUL). (Fato: 

I ' Rune Dyrholm) 

Han synes også godt om den indstilling, 

som siger, at det også for fremtiden skal være 

muligt for Søværnets nyuddannede officerer at 

vælge pilotvejen. Men han er bange for, at det 

ikke kommer til at vise sig som en "mainstream 

mulighed". 

- Det er simpelthen for lang tid og for mange 

ressourcer, man har brugt på at uddanne søfolk i 

Søværnet for så at se dem nærmest starte forfra 

på Flyveskolen, når det nu er besluttet ikke at 

være absolut nødvendigt, idet hovedparten af 

piloterne kommer direkte fra Flyvevåbnets pipe

line, siger Martin Ole Thorup. 

Men han kan godt lide, at der er åbenhed i 

systemet. Hvorvidt den bedste LYNX-pilot er en 

sømand, der har lært at flyve, eller en pilot, som 

har lært mere om det nautiske miljø, vil han ikke 

dømme over. Han mener, at opgaven bliver at 

holde øje med, at det professionelle niveau fast

holdes, samtidig med at der bliver færre LYNX

piloter med søværnsdestinktioner. 

Faremomenter 
De skibsbårne helikoptere blev en realitet efter 

grønlandsskibet Hans Hedtofts forlis i 1959. 

Man oprettede i 1962 Alouette Flight under 

Eskadrille 722 for bedre at kunne støtte skibe i 

nød i Nordatlanten. De skibsbårne helikoptere 

var altså dengang en del af Flyvevåbnet. Denne 

organisation blev fundet upraktisk, og i 1977 

oprettede man i stedet Søværnets Flyvetjeneste 

- og sådan hed det til 2004, hvor det nuværende 

navn, Søværnets Helikoptertjeneste, blev vedta

get. En del af forklaringen på organisationsæn

dringen var, at der var spændinger mellem de to 

værn. Der var uoverensstemmelser mellem de 

behov, Søværnet mente de havde, og den kapa

citet, Flyvevåbnet leverede. 

- Når man ser på vores nuværende organisati

onsdiagram og den opbygning, vi formodentligt 

kommer til at arbejde i, så kan man godt se, hvor 

problemerne kan opstå. Men som udgangspunkt 

er vi ikke nervøse for det. Der er åbnet op for, at 

vi kan have indledende dialog med dem, som 

efterspørger vores kapacitet. Dermed har vi 

mulighed for - fra starten - at lære både Søvær

net, Grønlands Kommando og Færøernes Kom

mando at efterspørge den rigtige vare i stedet 

for som nu, at de bare spørger efter en LYNX. 

- Men det er også rigtig vigtigt, at vi ikke kom

mer til at stå i en situation, hvor man for eksem

pel får en Fennec-helikopter sendt ud til en 

opgave, som kræver en maritim helikopter. Det 

her handler om klar kommunikation. Men også 

om, at der skal være gennemsigtighed i beslut

ningerne om, hvilken helikopter der vælges 

indsat- og hvorfor! Hvis opgaven kan løses af 

andre på en billigere eller bedre måde, så "l(ør 

Misse". Men hvis vores kompetencer forsvinder 

over tid, fordi nogen kun skeler til at indsætte 

den billigste ressource - og som vel at mærke 

ikke løser den efterspurgte opgave til det efter

spurgte niveau - så ender enheden bare med at 

skulle flytte tilbage til Søværnet om, lad os sige 

15-20 år, siger Martin Ole Thorup. 

Fremtiden 
Forhandlingerne om at finde Danmarks næste 

skibsbårne helikopter er i fuld gang, men aflø

seren lander hverken på Absalon i denne eller 

næste uge. Indtil det sker, vil Martin Ole Thorup 

gerne have slået en pæl igennem en sejlivet 

misforståelse. Han er rigtig træt af at høre, at 

LYNX-helikopteren er upålidelig. Den er gammel 

og skal skiftes på et tidspunkt, men han mener, 

det er meget vigtigt at skelne. 

- Det er en virkeligt stabil og pålidelig plat

form. LYNX-helikopteren flyver upåklageligt. 

Problemet er bare, at når den endelig bryder 

sammen, så tager det forfærdelig lang tid, før 

den er klar igen. Og det er ikke kun produktet 

eller producentens skyld. Der er rigtigt mange 

faktorer i den kæde. ■ 







D
e fleste soldater ved. at de fysiske krav 

under udsendelse kan være barske. 

Men studier lavet af Forsvarets Center 

for Idræt (CFI) før, under og efter udsendelse 

viser, at soldater i visse tilfælde udsættes for 

ganske ekstreme belastninger, der tåler sam

menligning med topidrætspræstat ioner. Dette 

faktum har fået Flyvevåbnets Officersskole 

(FLOS) til at nytænke faget idræt. 

Taliban tager ild<e hensyn til køn og alder 
I CFl's nye idrætskrav skeles der ikke til køn 

eller alder. som soldater ellers har været vant til. 

Begrundelsen er ret enkel ifølge seniorsergent 

Karsten Nielsen. der er leder af Idrætskontoret 

på FLOS: 

- Som udsendt i internationale missioner vil 

du ikke være mindre belastet og presset, ford i 

du er kvinde eller ældre end din kollega . Vi træ

ner med henblik på internationale missioner, og 

derfor er tiden løbet fra de differentierede krav. 

Da Flyvevåbnets Grund læggende Officers

uddannelse (GRO) for nylig stod over for en 

revision på grund af arbejdet med akkreditering 

til professionsbachelor. b lev faget idræt også 

tænkt ind i en ny kontekst. 

- I dag træner kadetterne langt mere syste

matisk. og vi giver dem en solid, teoretisk ba l

last. De får blandt andet CFl 's nye idrætsleder

uddannelse "Militær Fysisk Træner" på niveau li. 

som gør dem i stand til at vej lede soldaterne om 

både træning og kost. siger Karsten Nielsen. 

Han og hans kollega. sergent Frederik Ebbe

sen, har tidligere undervist i idræt på Politi

skolen. Hærens Officersskole og på Hærens 

Militærpoliti-skole. Frederik Ebbesen har en 

HENSYN 

uddannelse som cand.scient. i idræt fra l(øben

havns Universitet. og Karsten Nielsen er i gang 

med en masteruddannelse i fitness og træning 

ved Syddansk Universitet. 

De nye, funktionelle træningsformer inde

holder primitive metoder og redskaber som for 

eksempel træk af lastbildæk. De ugentlige to 

gange halvandens times skema lagte træning 

foregår ofte udendørs frem for i et indendørs 

motionsrum. 

- Det opfordrer vi kadetterne til at bruge i 

weekenden. siger Karsten Nielsen og tilføjer: 

- Kadetterne bliver mødt med de almene 

adgangskrav og betydeligt højere eksamens

krav, så nogle har behov for mere træning, 

end hvad vi kan nå i den skema lagte tid. Men 

t ilbagemeldinger fra kadetter og kaptajnsstu

derende er indtil videre positive. og vi har også 

fået ros fra CFI for vores uddannelse. 

Gamle traditioner og nye tiltag 
Karsten Niel sen og Frederik Ebbesen har også 

genindført de traditionsrige officersdiscipliner, 

boksning og fægtn ing, på GRO. Skolen har også 

indkøbt 30 mountainbikes, som ofte benyttes i 

den nærliggende Hareskov. 

- Konfrontationsidræt lærer kadetterne at 

holde hovedet l<0ldt i en presset situation. Det 

kan de bruge i mange andre sammenhænge. Og 

cykling er ikke vægtbærende i modsætning til 

løb. Derfor ser vi færre skader end før, og fak

t isk kan kadetterne ofte cykeltræne, selv om de 

er små-skadede, påpeger Karsten Nielsen. ■ 



Fem år efter sin oprettelse stopper en af Combat Support Wings 
esl<adriller med at være en selvstændig enhed. Det sl<er som følge 
af nye operative opgaver til wingen. 

AF JETTE ELKJÆR, CSW 

S
om et led i det løbende arbejde med at 

optimere Combat Support Wings støtte 

til de operative wings må man i 2011 sige 

farvel til en af de nuværende fire eskadriller: 

691 Squadron, Medical Support Role 1. 

I det forrige forsvarsforlig var der lagt op til, at 

eskadrillen skulle fungere som en større ska

destue, der tillige kunne rykke ud med ambu

lancer. 

Det nye forsvarsforlig lægger i stedet op til, at 

Combat Support Wing skal opstille et såkaldt 

Medie Centre med mindre, mobile lægeklinikker 

sammensat til den specifikke opgave, samt nog

le Medical Emergency Responce Teams (MERT), 

som fra luften bliver i stand til at afhente 

sårede soldater i felten og bringe dem til videre 

behandling. 

Combat Support Wing er i gang med et større 

analysearbejde for at finde ud af, hvordan den 

nye deling skal se ud, herunder hvilke opgaver 

den skal løse og sammen med hvem. Det ligger 

dog fast, at dele af dens opgaver og struktur vil 

blive videreført som en sanitetsfaglig deling 

under Eskadrille 660, Force Protection, og at 

delingens navn vil være Medie Centre. 

Evakuerer sårede 
I forhold til MERT-opgaven ligger det dart, at 

soldater fra Security Force vil komme til at dan

ne grundstammen sammen med sanitetsdelin

gen. En MERT-evakuering vil kunne ske med et 

Combat Support Wings 

Foto fra en taktisk demo ved forsvarsstabs
chefens (generalløjtnant Bjørn Bisserup) 
besøg ved CSW i ougust 2010. 
(Foto: Flyvevdbnets Fototjeneste) 

løft af for eksempel en EH101 Merlin-helikopter, 

og Security Force vil have til opgave at sikre 

helikopteren og flyfeltet, så sanitetssoldaterne 

kan fokusere på den akutte behandling af den 

sårede soldat. 

De mobile klinikker, Medie Centrene, vil forven

teligt blive opstillet "i den skarpe ende" som 

støtte til et udsendt styrkebidrag. Opgaven vil 

bestå i at tage sig af den akutte behandling af 

sårede og syge soldater på klinikken. 

Bemandingen i et Medie Centre vil bestå af 

både fast personel (sanitetsbefalingsmænd og 

sanitetsassistenter), designerede læger og syge

plejersker samt sanitetsassistenter på reaktions

styrkekontrakter. 

Baggrund 
Den 1. januar 2011 kan Combat Support Wing 

fejre sin fem års fødselsdag. Wingen blev 

oprettet som en udløber af forsvarsforliget for 

perioden 2005-2009, hvor de danske politikere 

gjorde op med tanken om, at Flyvevåbnet var 

målrettet nationens beskyttelse i nærområdet. 

Ændringen i politikernes fokus medførte, at alle 

Flyvevåbnets bidrag nu også skulle være mål

rettet det internationale engagement. En del af 

----Flyvevåbnets mission blev at udsende fly.:Ope ........__ 

rative bidrag hurtigt, præcist og effektivt. Det ~ 
blev klart, at der var brug for en støtteenhed. 

Derfor blev det besluttet at oprette Combat 

Support Wing. 

De første fem år har Combat Support Wing 

brugt på at få operativ erfaring og på at få opga 

veløsningen til at passe med de støttebehov, 

som de operative wings har. En tilpasning, som 

langtfra er slut. ■ 
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ger arbejder sammen om at løse en 

fælles opgave. 

I et kontor fyldt med white

boards på væggene, der passio

neret blænder besøgende med 

ord som sammenhold, fleksibi

litet, lederskab og menneske

lighed, sidder Finn Damkjær, 

Michael Niemann, Dan Elian og 

Lars Thestrup. Fire mænd, som 

har til opgave at gøre det let

tere og mere tilfredsstillende 

for andre at udføre deres 

arbejde. 

En lcompliceret sag 
Med store armbevægelser, metaforer og sprit

tuscher forsøger de at forklare, hvad begrebet 

kvalitetsledelse egentlig går ud på. 

- Det her handler ikke kun om at effekt ivisere 

og spare penge. Det handler lige så meget om. 

at de enkelte medarbejdere får en bedre hver-

På Fighter Wing Skrydstrup er man ved at 
få styr på alle de processer, hvor forskellige 

afdelinger arbejder sammen om at løse 

dag og kan se, at deres arbejde nyt

ter, siger Michael Niemann. 

Helt konkret er de i gang med at 

kortlægge alle fælles opgaver på 

f lyvestationen i et system på deres 
en fælles opgave. Det sker for at gøre 

arbejdsgangene smidigere og hurtigere. 
interne netværk. På den måde kan 

alle se, hvem der gør hvad, og hvem 

derharansvarforhvad. Detgørdet 

nemt at finde det eventuelt svage 
AF KATHARINA KLØVE 

D
et hele startede for et par år siden på Figh

ter Wing Skrydstrup. En F-16 Fighting Falcon 

manglede nye landingshjul. Der var ingen på 

lager, så derfor ringede man til Forsvarets Materiel

tjeneste. De syntes, det lød meget mystisk, for ifølge 

deres opgørelser burde Fighter Wing Skrydstrup 

have masser af hju l. Det fi k nogle medarbejdere til 

at gennemgå den proces, som hjulene gik igennem. 

Det viste sig, at det tog tredive dage, fra hovedhjulet 

var blevet fjernet, ti l det blev efterset på værksted 

og kom tilbage til eskadrillen igen. 

Fire mænd på e n mission 
Den episode fik gang i konceptet kvalitetsledelse, 

for det koster både utilfredse medarbejdere og 

penge, at hjulene tager så lang tid om at nå frem. 

Med andre opgaver som for eksempel i Brand- og 

Redning kan det tilmed koste menneskeliv at have 

en dårlig koordination af samarbejdet. 

Derfor sidder fire mand nu på Fighter Wing Skryd

strup og har t il opgave at optimere, effektivisere og 

få styr på alle de processer, hvor forskellige afdelin-

led og gøre noget ved det, så det endelige pro-

dukt bliver så godt som muligt. 

En lille del af en større helhed 
- Vi skal fjerne spildet, så det netop ikke tager et 

F-16 hjul tredive dage om at nå igennem syste

met, siger Finn Damkjær. 

Derfor har 44 medarbejdere fra næsten alle 

afdelinger på flyvestationen allerede fået et ti 

dages kursus i kvalitetsledelse. 

Det er ude i de enkelte afdelinger, at de skal 

gøre arbejdet med at beskrive processen, men 

"kvalitetstosserne" - som de kalder sig selv 

- hjælper, støtter op og sætter de andre ind i 

tankegangen. 

-Alle i en virl<somhed er jo en lille del af et 

meget større billede, men hvis bare et tandhju l 

ikke fungerer, ødelægger det i værste fald alle 

de andres arbejde. Det er det, vi gerne vil undgå, 

siger Dan Elian. Han tilføjer: 

- Nu tager det kun F-16 hjulene to dage om at 

komme fra A ti l B. ■ 



På Flyvevåbnets Førings- og Operationsstøttesl<ole 
tager man sig af besøg af erhvervspral<til<anter 
flere gange om året. 

FFOS får ofte tilken

degivelser og tilbage

meldinger fra de unge, 

som synes, det har 

været den bedste uge i 

deres liv. Blandt andre 

har Peter Georgi fra Ans 

skole skrevet en fire-

AF MARIANNE BECH NØRGAARD. FFOS 

H 
r. sergent, hvordan får man slørings-

• cremen af bagefter? 

Sergenten vender sig storsmi

lende om til flokken og siger: 

- Gem ketchuppen fra feltrationen. Det smø

rer I i ansigtet, og så smutter det lige af. 

Soldaterhistorier kender alle, og som 

erhvervspraktikanter får de også nogle med 

hjem. Instruktørerne på holdene er dedikerede 

til, at praktikanterne får sig en oplevelse, og 

der bliver lavet nogle tossede streger i løbet af 

ugen. 

Tag nu bare den med ketchuppen. Det er ikke 

nemmere at bruge l<etchup, men det er sjovt 

at se hinandens røde klistrede ansigter, for så 

at finde ud af, at det er instruktørerne, som har 

lavet sjov med en. Det er en god historie at tage 

med hjem. 

En uge ad gangen 
På Flyvevåbnets Førings- og Operationsstøtte

skole (FFOS) er erhvervspraktikanterne i en uge 

ad gangen i seks uger med omkring 60 prakti

kanter per gang. Her får de udleveret uniformer 

og udstyr, som var de allerede værnepligtige. 

De bliver indkvarteret og spiser mange af deres 

måltider i cafeteriet. Allerede ved modtagelsen 

er de blevet fortalt, at her hersker orden og 

disciplin. 

sidet artikel under overskriften / trøjen med blod, 

sved og .... støvler. Både ud fra den artikel og af 

tilkendegivelser fra andre unge kan det ses, at 

noget af det vigtigste, de har med herfra, er, at 

de har lært meget om deres egne grænser, fået 

nye venner og - bedst af alt- fundet ud af, hvor 

vigtigt samarbejde er. 

Englænder på holdet 
I denne omgang har der været en praktikant fra 

England, Morten Madsen. Trods hans dansk klin

gende navn er han født i England, hvor han bor 

og går i skole. Hans mor er dansker, og hans far 

er tidligere pilot i det engelske flyvevåben. 

Morten Madsen har længe haft en drøm om 

at komme til at arbejde i det danske flyvevåben, 

så hans mor undersøgte mulighederne. Det var 

en proces på fem måneder, og efter tegning af 

en forsikring kunne Morten bruge sin engelske 

efterårsferie på at træde i den danske militæru

niform. 

- jeg har haft en fantastisk uge, mødt så 

mange dejlige mennesker. Fået en masse udfor

dringer og oplevelser, fortæller han. 

Morten Madsen og hans familie har haft stor 

glæde af erhvervspraktikanternes gruppe på 

Facebook. Det har givet dem rig mulighed for 

ud fra billederne at tale om, hvem der var med, 

og hvad der skete ved de våde, klamme og kon-

densdryppende, selvbyggede bivuaker, kolde 

soveposer og morgenvækninger med kæmpe 

brag. 

Nogle af praktikanterne vender tilbage til 

skolebænken overbeviste om, at deres fremtid 

ligger i militæret, og andre er ikke kommet 

deres fremtidige arbejdsliv nærmere. 

En ting slår de dog alle fast: det har været 

en stor oplevelse. Der er knyttet mange nye 

venskaber, og når man står sammen, er man 

stærkest. ■ 
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Den 16. december i år udsender den 40 år gamle 
Lord-radar ved Radarhoved Multebjerg sit sidste 

bip, og en 55-årig æra slutter. Tilbage står 25 
medarbejdere, der nu er i gang med at blive 

omplaceret. 

D
a Radarhoved 

Multebjerg i 

februar 2009 

blev varslet om, at 

enheden kunne for

vente at sku lle lukke 

ved det kommende 

forsvarsforlig 2009-

2014, medførte det 

Tre andre er sat i midlertidige stillinger, hvor 

de skal vedligeholde de opstillede RAC-radarer, 

og endelig er otte Multebjerg-folk indstillet til 

andre stillinger ved Forsvarets Materieltjene

ste, ved Radarhoved Bornholm. ved Mobile Air 

Control Centre og ved Deployable Sensor Main

tenance i Skrydstrup, hvis opgave er at vedlige

holde Air Control Wing's mobile TPS-77-radarer. 

Indstillingerne er indgivet til Forsvarets Perso-

AF ARNE BACH NIELSEN, ACW 

FREMTIDENS OVERVÅGNING 

omkring Siælland og det sydlige Kattegat dæk

ket af blandt andet en såkaldt RAC-radar, der 

vil blive opstillet I Skalstrup ved Roslolde. Den 
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selvsagt en vis uro hos neltjeneste, der endeligt godkender stillingerne. 

medarbejderne. Siden da har man forsøgt at 

undgå en personelafgang, der ville have givet Tilbage er der syv medarbejdere, der i skrivende 

de t ilbageværende en endnu større frustration, stund endnu ikke er omplaceret. En af dem er 

samtidigt med at de med al sandsynlighed seniorsergent Per Hartby, der er uddannet som 

skulle løbe dobbelt så hurtigt rent arbejdsmæs- elektronikmekaniker. 

sigt. Det er lykkes, og enheden er samlet og fun- - Min sag er fortsat uafklaret, og det er da fru-

gerer normalt frem til lukketidspunktet, selvom strerende. Jeg har lagt billet ind på it-jobs inden 

medarbejderne alle mere eller mindre har været for Forsvaret her på Sjælland. Jeg skal blive her 

frustrerede over ikke at vide, om de var købt 

eller solgt. 

Ikke alle er på plads endnu 
Nu er der kommet gang i omplaceringen af per

sonellet. Pr. 1. november er syv af de 25 med

arbejdere indstillet til at skulle vedligeholde 

Flyvevåbnets radioudstyr på Sjælland. De flytter 

deres værksted til Skalstrup, som vil blive deres 

faste base. 

på øen, for jeg rejser ikke fra mit drømmehus i 

Jægerspris, fastslår Per Hartby. 

Han har været på Radarhoved Multebjerg i fem 

år som træningsbefalingsmand, hvor han står for 

uddannelsen. 

- Jeg havde glædet mig til at skulle arbejde på 

TPS-77- radaren, som vi alle troede, at vi skulle, 

siger Per Hartby med et skævt smil om munden. 

Han erkender, at det først er de seneste par uger, 



., 

det er gået rigtigt op for ham, at det er "Nu". 

Så længe jorden er rund 
En tilfreds flyverspecialist, Jørgen Lykkebo fra 

Brøndby Strand, er en af de syv, der er indstillet 

til at flytte med, når vedligeholdelsesteamet for 

radioer flytter til Skalstrup. 

- Man vænner sig aldrig til at lukke. Jeg var i 

Eskadrille 721 på Flyvestation Værløse, da den i 

2004 flyttede til Aalborg. Jeg nåede derefter at 

have en god tid på Flyvevåbnets Specialskole, 

inden den flyttede til Jylland to år efter. Nu 

er det så Multebjergs tur. Nej, man vænner sig 

aldrig til det, siger han. 

Jørgen Lykkebo erkender, at der har været 

perioder, hvor det har knebet med nattesøvnen, 

fordi frustrationen og usikkerheden i forbin

delse med jobbet har gnavet. 

- Nu er jeg rad io- og ikke radartekniker, og så 

længe jorden er rund, er der jo brug for flyra

dioer, også på Sjælland. Det hjalp mig at tænke 

på det, forklarer Jørgen Lykkebo, der samtidigt 

erkender, at han ikke sover helt roligt, før For

svarets Personeltjeneste har givet hans nye stil

ling det blå stempel. 

Jørgen Lykkebo er et aktivt foreningsmenne

ske, og han lægger ikke skjul på, at han af flere 

årsager er meget lidt geografisk mobil. 

- Men jeg er tilfreds og ser fortrøstningsfuldt 

på fremtiden, siger han. ■ 

Air Control Wings RAC-radar med en T-17 Sup

porter i luften over den. (Foto: Arne Bach Niel

sen) 

..... 
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Jørgen Lykkebo vil fortsat være at finde med hænderne dyb nede i elektronikken, når 

han flytter til Skalstrup. (Foto Arne Bach Nielsen) 

Air Control Wing 

.-•--
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Helicopter Wing Karup 

KAN VÆRE FARLIGT FOR TILSKUERE 
TIL HELIKOPTERLANDINGER 

Sand, grus og småsten fyger ind i ansigterne, og 
det er nødvendigt at holde hånden op for øjnene 
eller vende ryggen til. Sl<raldespande vælter. Sten 
slynges mod bilruder. Træernes l<roner bruser som 
under en efterårsstorm. 

Løst underlag giver 
problemer 
- Hvis underlaget er 

løst - sand, grus eller 

blot en fodboldbane 

med en grus-løbebane 

omkring, så blæses der 

så meget op, at det er t il 

gene og kan være far-
AF CHRISTER VILLEKÆR. HWKAR 

M
en det er ingen efterårsstorm. Blot få 

minutter senere er der ro i luften igen. 

Det er en beskrivelse af en EHl0l 

Merlin under landing, som det ofte har set ud, 

når piloten har sat helikopteren ned for at hente 

en patient, eller når den har været brugt til 

VIP-transporter og lander på mere eller mindre 

offentlige områder. 

Siden EH101 overtog redningsberedskabet 

fuldt ud efter 5-61 Sea l(ing, er det blevet 

nødvendigt at se med nye øjne på mange af de 

midlertidige landingspladser over hele landet, 

som Eskadrille 722 har anvendt indtil nu. For 

hvor 5-61 ikke skabte problemer med sit blast 

(vind-aftryk, red .) under landing og take-off, 

er det med den meget kraftigere EH101 en ny 

situation. 
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ligt for eventuelle tilskuere, fortæller fartøjschef 

på EHl0l, kaptajn Niels Fogt med pilotnavn l<YL. 

- Og fordi vi har erkendt problemet med 

EHlOl's kra ft ige blast, er vi i færd med at udføre 

nogle tests under forskellige vilkår for at se, om 

der i nogle situationer skal ændres på sikker-

hedsafstandene, siger han. 

Ifølge l<YL indikerer den første test, at der ved 

landing på løst underlag muligvis skal justeres 

ved sikkerhedsafstanden, som i dagslys er 65 

meter. 

At den eksisterende sikkerhedsafstand ikke 

altid er tilstrækkelig, viser blandt andet anmel

delser af stenslag på biler, væltede og flyvende 

skraldespande og problemer med at afspærre 

landingspladser tilstrækkeligt med dertil føl-

gende gener for forbipasserende. Det er erfarin

ger, som har medført, at Helicopter Wing l<arup 

midlert idigt er holdt op med at flyve til nogle 

landingspladser, eksempelvis ved Svendborg 

Sygehus. 

Større sild<erhedsafstand 
eller ændret anflyvning 
Under landing når helikopterens blast op over 

20 sekundmeter i en afstand på 20 meter, hvil

ket svarer til at stå ved Vesterhavet under en god 

efterårsstorm. 

- Og når underlaget er løst, så skal vi måske op 

på at have minimum 100 meter i sikkerhedsaf

stand og måske mere, siger KYL, som understre

ger, at den første test skal suppleres af mindst en 

mere, før han er sikker i sin sag. 

Han forklarer desuden, at der nok skal indfø 

res sikre anflyvnings- og fraflyvnings-sektorer, 

som det kendes fra boreplatforme, da mange af 

de nuværende landingspladser er omkransede 

af bygninger og andre ting. 

Uanset hvad, så er det altid helikopterens 

fartøjschef. der vurderer, om det er forsvarligt at 

lande på en midlertidig landingsplads. ■ 



>-
I I 

c:.ø-:» 
I 

I 1: 
- -
P P I 
- I 
c:--:»1 

Air Transport Wing Aalborg ~ --
Under Jægerkorpsets ~~ 
øvelse Night Hawk blev 
Challenger-fly brugt til at løse en helt ny 
opgave, nemlig at overvåge indsættelse af 
styrker på jorden. Det kan fremover føre til 
mere samarbejde med både Hæren, Søværnet 
og Politiet. 

AF LARS B ANDERSEN. ATW 

■ 

■ 

l
ægersoldater skal befri en gruppe gidsler 

ved Frederikshavn. En CL-604 Challenger 

cirkulerer over dem i nattens mørke for at 

være deres øjne i luften. Ved hjælp af det opti

ske og infrarøde kamera kan besætningen og en 

forbindelsesofficer fra jordstyrken, der er med i 

flyet, se bevægelserne i målområdet. Patruljen 

kan derfor bevæge sig mere sikkert, da de ved, 

at de vil få besked over radioen, hvis der er 

modstandere i nærheden. 

Dette scenarie blev trænet i forbindelse med 

øvelsen Night Hawk, en to uger lang øvelse 

afholdt af Jægerkorpset i oktober måned. Chal

lengers mission kaldes Intelligence, Surveillance 

og Recu11naissance - fo rkortet ISR - og er en ny 

type mission for flyet. 

I stedet for ubemandede fly 
ISR-missioner kan ofte med fordel udføres ved 

brug af ubemandede fly, da de kan overvåge 

et mål uden tanke på arbejdstid, mad og søvn. 

Danske styrker råder dog ikke over ubemande

de fly, som kan løse sådan en opgave, og derfor 

er Air Transport Wing Aalborg begyndt at sam

arbejde med danske specialstyrker. Challenger

flyene har nemlig mange af de samme fordele 

som et ubemandet fly: 

Flyene kan blive på vingerne i meget lang tid, 

og de larmer ikke ret meget og er derfor svære 

at opdage. De er udstyret med flere forskellige 

radiosystemer og kameraer, og forskellige rada

rer kan monteres under flyene. De er også min

dre påvirkede af vejrforhold og er mere fleksi

ble i opgaveløsningen end de ubemandede fly. 

V 

ing kan man ikke se så man

erne vil. De kan heller 

t lille punkt eller objekt i 

begrænsninger, og m 

det relativt billigt ved at b 

som på Flyvevåbnets helikoptere. 

Travlt med andre opgaver 
Challenger-flyene er dog lige nu fuldt beskæfti

gede med deres normale opgaver, så ISR-rollen 

kan ikke fylde for meget i første omgang. Night 

Hawk har dog bekræftet, at der er efterspørgsel 

efter ISR. Man kan således også forestille sig, 

at ISR bruges i jagten på pirater i Aden-bugten 

- eller i samarbejde med Politiet i en anti-terror

opgave eller ved eftersøgninger. 

I Frederikshavn blev gidslerne befnet, uden at 

jægerpatruljen led tab, og fordi Challenger-flyet 

holdt øje med modstanderen, kunne patruljen 

lettere trække sig sikkert ud afmålområdet. 

Både patrulje og fly returnerede til Flyvestation 

Aalborg med gode erfaringer fra dette nye 

samarbejde mellem Challenger-fly og specia l

styrker. ■ 
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FLYVEVÅBNET ER KOMMET PÅ 

I november måned fik 

Flyvevåbnet sin egen offi

cielle side på Facebook. 

Den skal blandt andet gøre 

det nemmere at dele nyhe

der, støjvarsler, billeder 

og video fra Flyvevåbnets 

hverdag. 

Af Michael Langeberg 

og Thorbjørn Forsberg 

Venner 

I I I 
Flyvevåbnet 

Væg Information 

~ Synes godt om 

Billeder + 

Flyvevåbnet har længe været til stede på Facebook. En simpel søgning på siden i 
begyndelsen af november gav en oversigt med hele 56 grupper, 13 sider og mere 
end 500 personer, der havde angivet en tilknytning til Flyvevåbnet. 

Nu er der føjet en side mere til listen - nemlig Flyvevåbnets officielle Facebook
side, som alle Facebook-brugere kan følge med i. Siden finder du ved enten at føl
ge linket på Flyvertaktisk l<ommandos hjemmeside - forsvaret.dk/FTI< - eller ved 
at søge på ordet "Flyvevåbnet" i søgefeltet på Facebook. Når du er kommet ind på 
siden, klikker du blot på knappen "Synes godt om" øverst oppe - og fremover vil 
du modtage nyheder fra Flyvevåbnet direkte på din egen startside på Facebook. 

Næsten en time om dagen på Facebool< 
Over 2,2 mill ioner danskere logger på Facebook mindst en gang om måneden, og 
i gennemsnit bruger de SO minutter på siden hver dag. 

Det høje antal brugere giver gode muligheder for at eksponere Flyvevåbnet 
endnu bredere, end det sker i dag. Samtidig kan alle kommentere på aktiviteterne 
på siden, og på den måde bliver der skabt en platform for debat med både medar
bejdere og folk, der ikke arbejder i Flyvevåbnet. 

Alle kan også dele video, billeder og historier fra begivenheder, hvor Flyvevåbnet 
har været involveret- for eksempel Danish Air Show. Det bliver tillige lettere for 
Flyvevåbnet selv at nå bredere ud med historier om vores daglige arbejde, støj
varsler og andet vigtigt nyt. 

På brugerens præmisser 
Der er dagligt 600-800 besøgende på Flyvevåbnets hjemmeside, forsvaret.dk/ 
FTI<. der - indtil Facebook-siden gik i luften - var det eneste onlinemedie, Flyve
våbnet brugte til at få sine nyheder ud. Den største årsag til det relativt beskedne 
antal besøgende er formentlig, at brugerne selv skal gøre en aktiv indsats for at 
finde frem til hjemmesiden. 

Ved også at formidle Flyvevåbnets nyheder fra en Facebook-side kan historierne 
nå frem til den enkelte brugers egen Facebook startside. Vi møder altså læseren 
der, hvor han eller hun i forvejen surfer rundt. Det kræver blot, at vedkommende 
har valgt at modtage opdateringerne ved at trykke på "Synes godt om"-knappen 
på Flyvevåbnets Facebook-side. 

Du kan som nævnt allerede finde Flyvevåbnets officielle side på Facebool• ~ 
har det været lettere at følge med i, hvad der rører sig i værnet. ( ::) 
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